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اهمیت موضوع زراعت  به  با توجه 
چوب در کشور، بر آن شدیم تا از متخصصان مربوطه 

برنامه  توسـعه  و  پیشـرفت  »موانع  پیرامون  نشستی  در  و  دعوت 
زراعت چوب«، گفت  و  گو کنیم. در این گفت  و  گو، از نظرات آقایان دکتر علی 

علیزاده علی آبادی، کامران پور مقدم، خسرو ثاقب طالبی، محسن کلاگری، علیرضا 
پاتو، فرهاد  اعتماد، سید هاشم موسوی نژاد، مجید  کیادلیری، وحید  مدیررحمتی، هادی 

اسدی، علی اصغر پالوچ، طالب امین پور، محمود طالبی، سید احمد مولایی، احمد بابازاده و 
سرکار خانم دکتر لیلا وطنی بهره بردیم. ذکر این نکته لازم است که این گفت وگو، در قالب 
نشست نخبگانی مؤسسه برگزار شد که از آن برای گفت وگوی چالشی »نشریه طبیعت ایران« نیز 
بهره بردیم تا مطالب ارزشمند ارائه شده در اختیار علاقه  مندان موضوع و مسئولان کشور قرار   گیرد. 

آنچه در ادامه می خوانید، بخش دوم و پایانی این گفت و گوست.

آقای مهندس پالوچ، جناب عالی در بخش آموزش و ترویج فعالیت دارید. در خصوص 
موضوع جلسه، صحبت های جناب عالی را می شنویم.

آقای مهندس پالوچ )رئیس گروه ترویج منابع پایه تولید، دفتر دانش و فناوری 
کشاورزی(:

بنده نیز ضمن ابراز خوشحالی از برگزاری این نشست، مایلم پیش 
از ورود به بحث اصلی،  از استاد تازه از دست رفته، 

جناب آقای دکتر نصرت اله رأفت نیا 

در میزگرد تخصصی »طبیعت ایران« مطرح شد 
»موانع پیشـرفت و توسـعه برنامه زراعت چوب«
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سید احمد مولایی

محمود طالبی

کامران پورمقدم

سید هاشم موسوی نژاد طالب امین پور

هادی کیادلیریوحید اعتماد خسرو ثاقب طالبی

علی اصغر پالوچ علیرضا مدیررحمتی

محسن کلاگری

احمد بابازاده

فرهاد اسدی

لیلا وطنی

مجید پاتو علی علیزاده علی آبادی
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یاد کنم، استاد بسیار بزرگوار بنده در جاده های 
جنگلی، امیدوارم خداوند روح ایشان را قرین 
رحمت الهی بنماید. بنده در همه جلسات به این 
نکته اشاره می کنم که یکی از مشکلات عمده 
وزارت جهاد کشاورزی، ارائه رایگان امکانات 
ارائه  به  دوستان  که  همان طور  است.  افراد  به 
اشاره  آن  از  ناشی  پیامدهای  و  نهال  رایگان 
ارائه  که  خدماتی  همه   به ازای  باید  ما  کردند، 
می دهیم، دریافت نیز داشته باشیم، تا بتوانیم از 
آن دریافت، برای توسعه استفاده نماییم. چراکه، 
درصورت دریافت، افرادی که هزینه پرداخت 
مسئولیت پذیرتر  کارشان  قبال  در  می کنند، 
می شوند و آن را به درستی انجام می دهند. ازنظر 
بنده، جناب آقای دکتر پورمقدم عزیز، به حق 
به  کمک  برای  اما  شدند،  انتخاب  به  درستی   و 
بهره بردار، ابزارهای مناسبی در اختیار ندارند، 
بنابراین ضروری است، یک ساختار تشکیلاتی 
درست طراحی شود، یک بازمهندسی در کارها 
انجام شود تا افراد مناسب، کارها را انجام دهند. 
ازنظر بنده، نمی توان زراعت چوب را در بخش 

برداشت  تعریف  چون  گرفت،  نظر  در  جنگل 
در جنگل با تعریف زراعت متفاوت است. در 
زیاد،   شیب های  به دلیل  هیرکانی،   جنگل های 
این  در  یکسره  قطع  کاشت،  صنوبر  نمی توان 
جنگل ها موجب نابودی خاک جنگل می شود، 
پس باید روی مستثنیات تمرکز کرد. از طرفی،  
قانون اجازه برداشت را از مستثنیات نمی دهد، 
چرا؟ به قول آقای دکتر ثاقب طالبی مگر توسکا 
یا ممرز است؟ درخت جنگلی نیست که برای 
در  حتی  باشد،  داشته  مجوز  به  نیاز  برداشت 
بروکراسی  های  هم،  مجوز  صدور  صورت 
اداری به صرف زمان و انرژی زیادی نیاز دارد، 
بتواند  به راحتی  باید  بهره بردار  درصورتی که 
محصولش را برداشت کند. همچنین، ضروری 
است یک قانون اساسی به عنوان فصل الخطاب 
به  طور  این زمینه تدوین و وظایف در آن  در 
چیست؟  ترویج  وظیفه   شود،  مشخص  دقیق 
نقشی  چه  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  
چوب  زراعت  محترم  مجری  جایگاه  دارد؟ 
پورمقدم  دکتر  آقای  از  نمی توان  است؟  کدام 
انتظار و توقع داشت و ایشان را تنها گذاشت. 
متأسفانه، در این طرح هم مانند سایر فعالیت ها 
کنار  باید  می کنیم،  عمل  جزیره ای  به صورت 
از  ببریم.  جلو  را  کار  و  گیریم  قرار  همدیگر 
در  باید  طرح  این  بنده،  ازنظر  دیگر،  طرف 
قالب تعاونی ها انجام شود، تشکل ها چه زمانی 
وجود  مشارکت  که  زمانی  می شوند؟  ایجاد 
داشته باشد. مفهوم مشارکت، مسئولیت پذیری 
هیچوقت  نباشم،  مسئولیت پذیر  من  تا  است. 
هیچ وقت  بود،  نخواهم  تولیدکننده  خوب  یک 
کاری را به سرانجام نخواهم رساند، به محض 
دردها  به  مسئولیت پذیری،   و  مشارکت پذیری 
مجموعه  یک  کنار  در  و  شد  خواهم  آگاه 
مولایی  آقای  اگر  گرفت،  خواهم  قرار  قرار 
بابازاده آگاه نباشد،  به درد و مشکلات آقای 
انجام  به درستی  صنوبر  کشت وکار  هیچگاه 
اساتید  جزو  ایشان،  نفر  دو  هر  شد.  نخواهد 
ما  که  هستند  نمونه ای  تولیدکننده های  و  بنده 
در محضر ایشان شاگردی کردیم، بدون تردید 
اینها می توانند به آقای پورمقدم کمک کنند و 
کند.  کمک  ایشان  به  می  تواند  پورمقدم  آقای 
بخش  چوب،  زراعت  برای  باید  دکتر،  آقای 
ایجاد  قوی  تشکل های  و  فعال  را  خصوصی 
کنیم، این هم مستلزم قانون است، بدون قانون، 

نمی توان اجرا کرد.

آقای دکتر موسوی نژاد،  ایران: جناب  طبیعت 
سازمان  در  جناب عالی  مسئولیت  به  توجه  با 
پاسخ های  آبخیزداری کشور،  و  منابع طبیعی 
مطالب  از  بسیاری  پیرامون  جناب عالی 
مطرح شده در جلسه می تواند جالب و راه گشا 

باشد.

آقای دکتر موسوی نژاد )رئیس مرکز جنگل های 
توسعه  طرح  سابق  مدیر  و  شمال  از  خارج 

زراعت چوب کشور(:
ارادت  و  احترام  ادب،  سلام،  عرض  ضمن 
خدمت همه  سروران گرامی، از اینکه نتوانستم 
حضوری در خدمت جمع اندیشمند و نخبگان 
باشم، پوزش می خواهم. همان طور که استحضار 
دارید، برنامه  چهارم طرح مردمی کاشت یک 
زراعت  توسعه   با  ارتباط  در  درخت،  میلیارد 
و  توسعه  به  مربوط  اول  برنامه   است.  چوب 
احیای جنگل، برنامه  دوم مربوط به توسعه و 
احیای عرصه های بیابانی و مرتعی، برنامه  سوم 
برنامه  چهارم  به توسعه فضای سبز و  مربوط 
مربوط به توسعه زراعت چوب است. در ارتباط 
حدودااً  پیش بینی شده  سطح  چوب،  زراعت  با 
40 هزار هکتار در هر سال است که طی چهار 
سال اجرا می شود، پیش بینی ما 40 هزار هکتار 
است.  نهال  اصله  میلیون   48 کاشت  تعداد  با 
 44 چوب،  زراعت  بخش  اول  سال  عملکرد 
هزار و 200 هکتار بوده که یک بخش آن در 
اراضی ملی و بخش دیگر در اراضی غیر ملی 
میلیون  نهال کاشته شده، 35  تعداد  انجام شده، 
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اصله و بیشتر از گونه های صنوبر و اکالیپتوس 
فرایند  اگر در  این است،  ما  تأکید  بوده است. 
و نظام فنی و اجرایی کشور، موضوع زراعت 
چهارچوب  در  را  آن  باید  ببینیم،  را  چوب 
برنامه ریزی،  به درستی مطالعه،  سیاست گذاری، 
اجرا، نظارت، ارزیابی و پایش کنیم. در ارتباط 
با سیاست گذاری، مهم ترین رکن برنامه زراعت 
چوب، ساختار و تشکیلات زراعت چوب است. 
موضوع دوم ازنظر بنده، بحث قوانین، ضوابط و 
مقررات پشتیبان این موضوع است. جناب آقای 
دکتر پورمقدم زحمت خیلی زیادی در این زمینه 
کشیدند، پس از اینکه به وزارت جهاد کشاورزی 
منتقل شدند، در آنجا نیز پشتیبانی خیلی خوبی 
دارد،  تشکر  جای  که  داشتند  موضوع  این  از 
ایشان ساختار استانی را به نحو بسیار شایسته 
است،  ضروری  دادند.  تشکیل  مطلوب  و 
ارتباط این موضوع با سازمان منابع طبیعی و 
کار،  اصلی  رکن  به عنوان  کشور،  آبخیزداری 
برقرار شود. ایشان، واقعااً برای هدایت این طرح، 
زحمت بسیاری کشیدند، دست مریزاد. برخلاف 
تصور ما هماهنگی ها در استان ها بسیار عالی 
بود، دوباره از ایشان به طور ویژه سپاسگزاریم و 
امیدواریم با حضور مؤثرتر سازمان، این موضوع 
با  ارتباط  در  برود.  پیش  جدی تری  شکل  به 
دست اندرکاران  همه   به  که  مقررات،  و  قوانین 
مربوط است، در نظر داشتیم، قوانین و مقررات 

ارتباط  را در  پشتیبان موضوع زراعت چوب 
ولی  کنیم،  وضع  برنامه  این  سیاست گذاری  با 
در تبصره دوم ماده 36 برنامه هفتم، به بحث 
این  مدیریت  احاله  طریق  از  مزایده  برگزاری 
عرصه   ها به مجریان ذی صلاح اشاره شده است. 
از آنجایی که زراعت چوب هم عرصه های ملی و 
هم عرصه های غیر ملی را در بر می گیرد، مد نظر 
بود در عرصه های ملی تسهیلاتی ایجاد شود، با 
این هدف، جناب آقای دکتر پورمقدم، به عنوان 
مرکز  در  چوب،  زراعت  طرح  ملی  مجری 
جنگل های خارج از شمال فعالیت هایی را انجام 
دادند، امکاناتی را فراهم آوردند و دستورالعملی 
با تسهیل حضور  ارتباط  تنظیم کردند و در  را 
صاحبان صنایع و شرکت های بخش خصوصی، 
از  یکی  به عنوان  را  آب  تخصیص  موضوع 
اولویت ها در نظر گرفتند، این موضوع امکان 
واگذاری این عرصه ها را به شرکت ها و صاحبان 
صنایع تسهیل می کرد، به  طوری  که توانمندی آنها 
مد نظر قرار می گرفت و آنها بهتر می توانستند به 
موضوع ورود کنند و درنتیجه موفق تر عمل کنند. 
این موضوعِ خوب و جالبی بود، در برنامه  هفتم 
اما متأسفانه،  بر موضوع مزایده تأکید شد. انتظار 
این بود که وقتی ما در بخش قوانین، ضوابط 
و مقررات سیاست  گذاری  ها را انجام می  دهیم، 
خلأهای موجود را تقویت کنیم. مباحث مختلف 
دیگری ازجمله تحقیقات، کلن  ها، ارقام پربازده 

با زراعت چوب  ارتباط  .... در  اقتصادی و  و 
در  شود،  توجه  آنها  به  باید  که  دارند  وجود 
جدی تر  است،  ضروری  نیز  اجرایی  موضوع 
به موضوع نگاه کنیم و بیشتر به موضوعاتش 
ورود کنیم. قانون در ارتباط با ارائه طرح های 
زراعت چوب، که در بخش ملی اتفاق می  افتد، 
ماده  3 را به  عنوان یک قالب معرفی کرده است 
و در آن به مقوله  های طرح، تصویب و قرارداد 
تأکید می  کند. درصورتی  که به این سه رکن پایبند 
فرایند  از  مسیر  این  ادامه   در  می توانیم  باشیم، 
تا اجرا و نظارت، طرح را در  سیاست  گذاری 
یک قالب با شرح خدمات مشخص و با یک 
دستورالعمل ساده و روان ارائه دهیم. همچنین 
می  توانیم به  جای اینکه طرح را طی چند مرحله  
تصویب کنیم، اجازه دهیم، تصویب آن تنها در 
انجام شود.  استان  استان و در کمیته های فنی 
ادامه این فرایند را نیز تسهیل کنیم، به  این  صورت 
ماده  قالب  در  اجرا  نحوه   تصویب،  از  بعد  که 
و  به شرایط  نیاز  آنجا  که در  باشد  3 چگونه 
دارد،  اجرایی  دستورالعمل  و  اجرایی  ضوابط 
انتخاب شوند  مجریان ذی  صلاح چطور  یعنی 
توانمندتر  مجریان  سمت  به  طرح  ها  این  که 
ماده 29،  بند ب  با  ارتباط  در  شوند.  هدایت 
دولت به سازمان منابع طبیعی اجازه داده بود 
و  فعالیت ها  که  کند  ایجاد  را  تشکل هایی  تا 
پروژه  ها را به این تشکل ها واگذار نماید، آن هم 



i r a n n a t u r e . a r e e o . a c . i r 62i r a n n a t u r e . a r e e o . a c . i r 62

با رعایت حدنصاب معاملات دولتی، که امسال 
دو میلیارد و صد میلیون تومان است. فعالیت  ها 
می توانند در قالب نظام اجرایی مناقصه مستقیم 
واگذار شوند، ماده  چهار آیین نامه اجرایی بند ب 
ماده  29 به طرح ها اشاره می  کند، این طرح  ها 
شامل طرح  هایی است که کمک های اعتباری و 
تسهیلات را از دولت دریافت می کنند. در گذشته 
می توانستیم طرح  های زراعت چوب را به سمتی 
ببریم که از تسهیلات زراعت چوب استفاده شود 
و یک طرح، یک پروژه یا یک فعالیت، بخشی 
از اعتباراتش را از طریق اعتبارات دولتی تأمین 
را  طرح  آن  می  توانستیم  در آن  صورت   کند، 
به  راحتی به تشکل ها و تعاونی ها واگذار نماییم، 
یعنی بخشی از فرایند مشارکت مردمی را هم به 
این شکل تسهیل کنیم. بنابراین، می  توان گفت، 
در سیاست گذاری دو رکن اصلی و مهم ساختار 
و  ضوابط  قوانین،  دیگر  رکن  و  تشکیلات  و 
مقرراتش است. بنده بیشتر بر مشارکت تأکید 
می  کنم، هم دستگاه  ها مشارکت کنند هم مردم، 
دستگاه  ها، به  ویژه دستگاه  های وظیفه مند مانند 
تأمین  در  باید  جدی  به  صورت  نیرو  وزارت 
آب وارد شود. متأسفانه وزارت نیرو در طرح 
مردمی کاشت یک میلیارد درخت نیز مشارکتی 
نداشته است، که ضروری است در این بخش 
وارد شود و نیازمندی  های این بخش را طبق 
تکلیف قانونی تأمین نماید. در ادامه باید به 
ضرورت  ها توجه کنیم، مثلااً در ارتباط 
باید  چوب،  زراعت  طرح  با 

بحث نهاده  ها، تسهیلات، تضمین خرید چوب و 
پشتیبانی بیمه  ای مدنظر باشد، باید به کمک  های 
عرضه  رابطه  فعالیت  ها،  ساماندهی  اعتباری، 
شود.  توجه  صادرات  و  واردات  و  تقاضا  و 
به  هر حال با توجه به نیاز کشور، تکلیف زنجیره  
ارزش و ایجاد توان رقابتی با سایر فعالیت های 
باشد. در بخش  مدنظر  باید  بخش کشاورزی 
آموزش و تحقیقات هم باید روی معرفی ارقام 
پربازده و سریع  الرشد و مقاوم در برابر تنش  های 
تغییر اقلیم کار کرد، فعالیت  های بسیاری در این 
زمینه وجود دارد که باید انجام شود. در سازمان 
آقای  که  استعدادیابی،  بحث  های  پیرامون  هم 
دکتر کلاگری برای آنها زحمت بسیاری کشیدند، 
فضای همکاری مناسبی وجود دارد، بهتر است 
برای تخصیص زراعت چوب در بخش ملی، در 
عرصه   هایی که استعداد یابی  شده  اند، طرح تهیه 
شود تا ان شاءالله پس از تصویب در کمیته فنی 
استان، بتوانیم به توسعه سطوح اجرایی زراعت 

کشور کمک کنیم.

توضیحات  از  قدردانی  ضمن  ایران:  طبیعت 
جناب  عالی، به بخشی از جلسه اشاره می  کنم 
از  ارتباط،  قطع  شدن  به  دلیل  متأسفانه  که 
شد  اشاره  جلسه  طول  در  نشدید،  آگاه  آن 
از   ،1403/5/1 تاریخ  از  به  تازگی  که 
و  صنوبر  برداشت  شد،  اعلام  سازمان  سوی 
بهره برداری از آن آزاد است و نیاز به کسب 
 1403/7/1 از  دوباره  اما  نیست،  مجوز 

با  باید  بهره برداری  هرگونه  که  کردند  اعلام 
پرسش  دو  باشد.  حمل  پروانه  و  قطع  مجوز 
مطرح است، آیا شما در جریان این موضوع 
هستید؟ اگر پاسخ جناب  عالی مثبت است، آیا 
این محدودیت شامل همه  کشور است یا فقط 
قسمت شمال کشور را دربرمی  گیرد و خارج 
از شمال مستثنی است؟ لطفاً توضیح بفرمایید.

آقای دکتر موسوی  نژاد: 
دستورالعمل  دارید،  استحضار  همان  طورکه 
و  جنگلی  درختان  قطع  و  نشانه   گذاری 
ماه  دی  در  مستثنیات  در  واقع  غیرجنگلی 
سوم  ماده  از  سوم  بند  در  شد،  ابلاغ   1400
آن دستوالعمل اعلام شده بود، گونه های صرفااً 
مستثنیات،  چوب  زراعت  گونه های  و  باغی 
اصلااً نیاز به طی فرایند قطع تا حمل ندارند ولی 
در صورت خروج از محدوده  شهرستان نیاز به 
گواهی حمل دارند. صنوبرکاران استان گیلان 
درخواست کردند، به  مدت 6  ماه به  دلیل ترافیک 
کار و زیادی درخواست  ها، که موجب تأخیر 
در صدور گواهی می  شود، کار را بدون نیاز به 
گواهی حمل انجام دهند، با این هدف که این 
موضوع برای استان گیلان تسهیل شود. بنابراین، 
در جلسه  ای موافقت شد تنها برای داخل استان 
گیلان و بین شهرهای آن کسب مجوز و گواهی 
به  از آنجایی  که چوب  آلات  حمل حذف شود. 
اقصی نقاط کشور ارسال می  شوند و این مجوز 
دارد،  اعتبار  استان  داخل  برای شهرهای  تنها 
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چوب  آلات  حمل  با  ارتباط  در  را  مشکلاتی 
به خارج از استان ایجاد کرد. خارج از استان، 
و  ضوابط  و  دارد  جداگانه  ای  کنترل  سیستم 
مقررات اجازه نمی دهند که چوب  آلات از حوزه  
موضوع  این  بنابراین،  شوند.  خارج  استان 
به  صورت پایلوت و آزمایشی برای 6 ماه در 
استان گیلان انجام شد و تا پایان شهریور سال 
جاری )1403( خود  به  خود برداشته شد، یعنی 
طبق روال دستورالعمل قبلی، حمل چوب  آلات 
به خارج از شهرستان فقط نیاز به گواهی حمل 

دارد.

طبیعت ایران: یعنی مجوز قطع لازم نیست؟

ملی  عرصه های  در  موسوی  نژاد:  دکتر  آقای 
مجوز قطع لازم است، ولی در مستثنیات نیاز به 

صدور گواهی حمل دارد.

از  می  شود  گفته  متأسفانه  ایران:  طبیعت 
1403/7/1 مجوز قطع لازم است؟

آقای دکتر موسوی  نژاد: این موضوع در ارتباط 
با امکان تغییر کاربری اراضی زراعی بوده که 
نظر مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان به  عنوان 
اراضی زراعی  کاربری  های   تغییر  متولی بحث 
باغی مد نظر قرار گرفته است و فقط گواهی 
حمل در صورت خروج مقطوعات از شهرستان 
لازم است، ولی مقدمات قبلی نظیر نشانه  گذاری، 
پروانه قطع، تجدید حجم و استحصال را نیاز 
از  را  فرایند  کل  ملی  عرصه   های  در  ندارد. 

نشانه  گذاری، قطع تا حمل نیاز دارد.

عرصه های  است،  درست  ایران:  طبیعت 
و  مستثنیات  الان  است.  دیگری  بحث  ملی 
تولیدکنندگان خصوصی با این مشکل مواجه 
شدند که از 1403/7/1 نیاز به مجوز قطع 

هم الزامی اعلام شده است.

را  حمل  گواهی  موسوی  نژاد:  دکتر  آقای 
جدیدشان  دستورالعمل  در  شاید  می خواهند، 
مجوز قطع را اضافه کردند. ولی در دستورالعمل، 
گواهی حمل است که بر آن با نظر جهاد تأکید 
شده است. من هم باز می  پرسم ولی موضوع به 

شکلی بود که عرض کردم.

پیگیری  را  موضوع  این  لطفاً  ایران:  طبیعت 
فرمایید و نتیجه را نیز به مؤسسه اعلام کنید.

طبیعت ایران: آقای مهندس طالبی جناب  عالی، 
در مرکز تحقیقات استان چهارمحال و بختیاری 
فعالیت  های تحقیقاتی زیادی را در مورد صنوبر 
انجام دادید. نظر جناب  عالی درمورد موضوع 

جلسه چیست؟

طالبی  مهندس  آقای  از  علیزاده:  دکتر  آقای 
تشریف  و  کشیدند  زحمت  که  سپاسگزارم 
آوردند، ایشان عضو هیئت  علمی مرکز هستند، 
با توجه به محدودیت زمانی، لطفااً نظرات خود 
را مختصر مطرح بفرمایید، به  عنوان، فرد آخر 
پورمقدم  دکتر  آقای  خدمت  در  دوباره،  هم 

خواهیم بود.

آقای مهندس طالبی )عضو هیئت  علمی مرکز 
تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی 

استان چهارمحال و بختیاری(:
ضمن عرض سلام و خدا قوت، بسیار خوشحالم 
که در خدمت اساتید و پیشکسوتان عزیز هستم. 
در استان چهارمحال و بختیاری، حدود 1600 
هکتار صنوبر از گونه Populus alba یا به 
گویش محلی کبوده  وجود دارد، مشکلات ما در 
استان چهارمحال و بختیاری به دو بخش تقسیم 
می  شوند. بخش اول، مشکلات فنی مربوط به 
تراکم زیاد کاشت درختان در هکتار، که حل 
آنها به عهده  بنده و همکارانم است. فاصله  های 
هر  در  به  طوری  که  هستند،  کم  خیلی  کاشت، 
بیشه صنوبر، بیش از 6000 اصله درخت در 
هکتار وجود دارد، در این حالت، خاک بعد از 
چندین سال، با فقر مواد غذایی مواجه می  شود 
و درنهایت، درختان صنوبر به آفت  های شپشک 
و فتیله نارنجی مبتلا می  شوند، درنتیجه، بسیاری 
با  می روند.  بین  از  استان  صنوبر  بیشه های  از 
برگزاری دوره ها و کلاس های آموزشی، سعی 
کردیم بحث کاهش تراکم کاشت را مطرح کنیم 
بودیم.  موفق  هم  حدودی  تا  خوشبختانه  که 
بخش دوم مشکلات زراعت چوب در استان، 
بیشتر مشکلات اداری و ساختاری هستند. از 
جناب آقایان دکتر علیزاده، دکتر ثاقب  طالبی و 
دکتر پورمقدم خواهشمندم، مشکل ساختاری 
منابع  کل  ادارات  در  را  چوب  زراعت  بخش 
طبیعی، یک بار برای همیشه حل کنند. اینکه 
تغییر  کاری  کل، سیاست  های  مدیران  تغییر  با 
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بسیاری از افراد در استان چهارمحال و بختیاری 
با مشکلات معیشتی روبه  رو هستند، به  طوری  که 
حتی امکان پرداخت اقساط ماهیانه را ندارند، به 
همین دلیل، سال  هاست بنده در رابطه با زراعت 
چوب در استان، تسهیلات معکوس را پیشنهاد 
تسهیلات  قالب  در  اعتبارات  پرداخت  می  کنم. 
معکوس مثل وام  های مضاربه، که چند ساله بودند، 
دیربازده است. در قالب قراردادهای کشاورزی 
و پرداخت تسهیلات معکوس و با نظارت فنی 
محققین مراکز و کارشناسان منابع طبیعی و بانک، 
نه صنوبرکار متضرر می  شود و نه بانک، چراکه 
مزیت اقتصادی زراعت چوب افزایش می  یابد، 

بعد از ده سال هم تسهیلات پرداخت  شده با سود 
آن یک  جا مستهلک می  شود. پرداخت این نوع 
صنوبرکاران  بیشتر  چون  است،  بهتر  تسهیلات 
چهارمحال و بختیاری نمی  توانند وام را یک  جا 
بگیرند و به  صورت ماهیانه قسط پرداخت کنند. 
با روش تسهیلات معکوس، به  صورت ماهیانه یا 
شش  ماهه مبلغی به صنوبرکار پرداخت می  شود تا 
در بیشه صنوبر هزینه کند و پس از فروش چوب 
در پایان دوره بهره  برداری، از محل فروش چوب 
به صورت یک  جا تسهیلات و سود آن را تسویه 
کند. جناب آقای دکتر علیزاده، در رابطه با طرح 
اشاره  میلیارد درخت، جناب  عالی  مردمی یک 
فرمودید، به  خاطر تسریع در روند اجرای طرح، 
رقم  های غیربومی وارد استان شده که متأسفانه 

سازگاری بیشتر آنها نیز آزمایش نشده بود. طبق 
اطلاعات بنده، این نهال  ها از مبدأ ارومیه وارد 
شدند. در همان زمان مخالفت خود را اعلام و 
آن را در کمیته علمی طرح یک میلیارد درخت 
تصویب کردیم. بنده پیشنهاد کردم، یک خزانه  
دائمی در استان چهارمحال و بختیاری احداث 
شود که خوشبختانه امسال این موضوع انجام 
شد. در این خزانه به  صورت مشاهده ای، رقم های 
صنوبر بومی نخبه برای هر منطقه انتخاب و قلمه 
آنها را کشت می  کنیم، این صنوبرها مشخصات 
نخبگی را ازقبیل تنه صاف، تاج بسته، رشد خوب 
و مقاومت به آفات و بیماری  ها و سرما دارند. 

البته از گونه های غیربومی هم، که سازگاری شان 
به اثبات رسیده است، استفاده می  کنیم. این خزانه 
دائمی هر سال کف بر می  شود و قلمه  های آن در 
خزانه  های تولید نهال کاشته می  شود، نهال این 
خزانه  ها نیز، براساس منطقه مناسب در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد. در پایان، از توجه همگی 

سپاسگزارم.

طبیعت ایران: در ادامه در خدمت جناب آقای 
دکتر اسدی هستیم، ایشان از همکاران مؤسسه 
هستند که به  تازگی بازنشسته شده  اند و در زمان 
خدمت، در استان مازندران فعالیت  های زیادی 
پیرامون صنوبر انجام داده  اند. آقای دکتر اسدی 
درمورد  را  خود  نظرات  خلاصه  به  طور  لطفاً 

دکتر  آقای  جناب  قول  به  و  می  کنند 
فرد  به  قائم  مدیریت  ها  مدیررحمتی، 
بنده،  ازنظر  نیست.  درست  هستند، 
در واقع  شود.  برطرف  باید  ایراد  این 
به  شده  اند،  سلیقه  ای  تصمیم  گیری  ها 
بیان بهتر، یک مسئول می  آید و بسته 
پیش  در  را  روالی  یک  سلیقه  اش  به 
می گیرد که گاهی مشکلاتی را به وجود 
می  آورد. بنده در اینجا پیشنهادهایی برای رفع 
مشکلات موجود، به  ویژه در استان چهار محال 
و بختیاری، دارم. نخست تشکیل تعاونی های 
به  اعتباری  منابع  بنده،  ازنظر  روستایی است. 
اندازه کافی وجود دارد، بنده از وجود این منابع 
در استان چهارمحال و بختیاری اطلاع دارم، 
بحث  گذشته،  سال  در  بود  قرار  به  طوری  که 
اعتبارات  طریق  از  استان  در  اشتغال  ایجاد 
معضل  این  و  پیگیری   18 تبصره  به  مربوط 
تسهیلات  از  افراد  متأسفانه،  شود،  برطرف 
150 میلیون تومانی برای ایجاد شغل استقبال 
نکردند، چراکه واقعااً امکان  پذیر نبود، مسئولان 
برای اینکه اعتبارات را مرجوع نکنند، تصمیم 
گرفتند از این تسهیلات برای تثبیت شغل  های 
در  را  تسهیلات  یعنی  کنند،  استفاده  موجود 
اختیار افرادی قرار دهند که به  دلیل مشکلات 
مربوط به شیوع کرونا، در حال از دست دادن 
شغلشان بودند. این افراد با ارائه پروانه کسب 
یک مغازه، 150 میلیون تومان وام گرفتند، البته 
که متأسفانه در برخی موارد، هم شغلشان را 
بانک بدهکار شدند.  به  از دست دادند و هم 
حمایت  برای  درستی  ساختار  اگر  بنابراین، 
منابع  و  باشد  داشته  وجود  چوب  زراعت  از 
هدایت  به  درستی   ساختار  این  در  اعتباری 
اطلاع  بنده  نمی  روند.  هدر  منابع  این  شوند، 
استان  تعاون  اداره   در  حاضر،  حال  در  دارم 
چهارمحال و بختیاری، که یکی از استان های 
بسیار  اعتباری  منابع  است،  کشور  کوچک 
خوبی وجود دارد، اگر بخشی از این منابع به 
سمت تعاونی های زراعت چوب هدایت شوند، 
هدف توسعه این زراعت محقق خواهد شد. این 
تعاونی  ها حداقل با 7 عضو تشکیل می  شوند 
بهره برداران  با  مذاکره  حال  در  هم  اکنون  که 
که  تعاونی ها،  این  قالب  در  بتوانند  تا  هستیم 
نوعی تشکل هستند، خواسته هایشان را مطالبه 
و اعتبارات موردنیازشان را تأمین کنند. متأسفانه 
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موضوعات مطرح  شده در جلسه ارائه نمایید.

بازنشسته  )عضو  اسدی  فرهاد  دکتر  آقای 
هیئت  علمی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی 

و منابع طبیعی استان مازندران(:
ضمن عرض سلام و قدردانی از دست  اندرکاران 
برگزاری این نشست، موضوعی که می  خواهم در 
ابتدا به آن اشاره کنم، مؤلفه  های موردنیاز برای 
تولید چوب است، یعنی زمین، نهاده )به  خصوص 
آب( و نیروی انسانی آموزش  دیده و کارآموخته 
که متأسفانه در هر سه مشکل داریم. درمورد 
زمین چند قسمت داریم: مهم ترین زمین برای 

رودخانه  ای  حاشیه  اراضی  چوب،  زراعت 
نیرو  وزارت  با  آن  تولیت  متأسفانه  که  است 
و  ملی  اراضی  اراضی،  از  بخش  دومین  است. 
جلگه ای در مناطق مرطوب و نیمه  مرطوب است 
سازمان  سیاست  به  خاطر  هم  آن  متأسفانه  که 
جنگل  ها و مخالفتش با ورود درختان صنوبر به 
عرصه   های جنگلی مغفول مانده است و امکان 
زراعت چوب به  طور گسترده در آن وجود ندارد، 
البته که در دهه 60، در همین عرصه   ها مواردی از 
زراعت چوب انجام شده و موفق هم بوده است. 
مورد بعد، حاشیه اراضی زراعی به  عنوان بادشکن 
در  را  کاشت  اجازه  کشاورزی  که جهاد  است 
این اراضی نمی دهد، چراکه معتقد است، درخت 
افزایش  درنتیجه  و  رطوبت  افزایش  موجب 

بیماری  های قارچی می  شود، این موضوع به  ویژه 
بعدی،  مورد  دارد.  وجود  مازندران  استان  در 
اراضی در اختیار دستگاه  هاست که تاکنون به  طور 
جدی وارد مقوله زراعت چوب نشدند. پنجمین 
آب های  از  مشروب  اراضی،  اراضی  از  بخش 
نامتعارف و محدود هستند و بعید به نظر می  رسد 
که افراد حاضر شوند، سبزی  کاری را در آنها رها 
کنند و به زراعت چوب بپردازند. ششمین دسته 
از اراضی، اراضی مستثنیات اشخاص است که 
آن هم به  صورت مقطعی، گاهی اوقات زراعت 
چوب در آنها توسعه پیدا کرده و گاهی اوقات 
هم روند کاهشی داشته است. طبق آنچه عرض 

کردم، هم  اینک ازنظر زمین مشکلاتی وجود دارد، 
سازمان جنگل  ها متولی اراضی اشخاص نیست 
که در اراضی زراعی می  خواهد توسعه زراعت 
چوب را تعدیل کند. ضروری است این مجموعه 
این  حل  برای  و  نماید  توجه  مطلب  این  به 
مشکل تدبیری بیندیشد تا توسعه زراعت چوب 
موفق شود. مؤلفه بعدی در تولید چوب، آب و 
دسترسی به منابع آب است، نه فقط آب جاری 
در  که  مناطقی  در  پس  زیرسطحی،  آب  بلکه 
منابع آب مشکل داریم، باید دور زراعت چوب 
را خط بکشیم، یعنی اصلااً نباید مقاومت کنیم. 
زراعت چوب به  خصوص صنوبر وابسته به منابع 
آب است. نیروی انسانی آموزش  دیده هم نداریم 
که نیاز به کار تعدیلی دارد. در پایان پیشنهادی 

دارم، برای آموزش مردم در حد توسعه زراعت 
چوب، احداث مزارع نمایشی در حاشیه  راه  ها 
در هر استان می  تواند مفید باشد، احداث یک 
یا دو مزرعه نمایشی و زراعت علمی چوب در 
آنها می  تواند پتانسیل زراعت چوب را به  خوبی به 
مردم نشان دهد. همچنین، احداث کلینیک زراعت 
چوب متشکل از متخصصین بخش  های اجرا، 
باشد،  تأثیرگذار  می  تواند  تحقیقات  و  آموزش 
بنده همچنین، احیای اراضی جنگلی مخروبه را 
به  طور ویژه برای توسعه زراعت چوب، مناسب 
می  دانم، احیا و درآمد حاصل از توسعه زراعت 
چوب می  تواند برای حفظ جنگل  های حفاظتی 
هم مفید و مؤثر باشد. پدیده  ای که در حال حاضر 
در شمال کشور، به  ویژه در شرق مازندران، با آن 
مواجه هستیم، شورشدن اراضی است که بیشتر 
به  دلیل کم  شدن ابرناکی و شرایط ابرناکی است. 
ملزم  را  کشاورزی  جهاد  سازمان  بتوانیم  اگر 
کنیم، در حاشیه اراضی زراعی درخت بکارد، 
سایه  انداز درختان می  تواند پدیده ابرناکی را ایجاد 
کند و مانع شورشدن اراضی شود که به  واسطه 
کم  شدن تبخیر در این اراضی است. با توجه به 
محدودیت زمانی، ارائه مطالب بیشتر را به زمانی 
دیگر موکول می  کنم. درنهایت، از توجه همگی 

سپاسگزارم.

طبیعت ایران: دو پیام از آقای دکتر موسوی  نژاد 
در  را  دستورالعمل  متن  ایشان  شد.  دریافت 
زراعت  که  فرمودند  و  گذاشتند  کامنت  ها 
چوب در مستثنیات نیاز به مجوز قطع ندارد 
و فقط بحث حمل است. براساس بند ت ماده 
باغی  صرفاً  گونه  های  قطع  دستورالعمل:   3
منابع  ادارات  مجوز  به  نیاز  )غیرجنگلی( 
گونه  ها  این  لکن  ندارد.  آبخیزداری  و  طبیعی 
به همراه گونه  های صنوبر و اکالیپتوس واقع در 
مستثنیات اشخاص درصورت حمل مقطوعات 
چوبی از مبدأ به خارج از شهر محل قطع، فقط 

نیاز به گواهی حمل دارند.
خانم دکتر وطنی هم کامنت گذاشتند که به آنها 

اشاره می شود:
خانم دکتر وطنی )دانشجوی پسادکترای دانشگاه 

تربیت مدرس(:
با توجه به اینکه طرح زراعت چوب یک طرح 
مشارکتی مردمی است، بررسی مشکلات زارعین 
را  پژوهشی  بنده،  است.  ضرورت  یک  چوب 
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نتایج حاصل  دادم.  انجام  در شهرستان ساری 
از تکمیل پرسشنامه توسط بیش از 100 زارع 
چوب طی سال های 1386 تا 1393 نشان داد، 
43درصد از ایشان از تسهیلات بانکی استفاده 
کردند و 57درصد از آنها به  دلیل مشکلات موجود 
در مسیر دریافت وام از تسهیلات استفاده نکردند. 
از کل تعداد افرادی که از تسهیلات بانکی استفاده 
کرده  اند، تنها 3درصد از مبلغ وام رضایت داشتند 
و اکثر آنها از مبلغ کم تسهیلات بانکی ناراضی 
بودند، بررسی علل نارضایتی در زمینه دریافت 
تسهیلات بانکی نشان داد، بیشترین نارضایتی در 
مسیر دریافت تسهیلات از طریق بانک  ها ایجاد 
می  شود. غالب زارعین پیشنهاد افزایش مبلغ وام 
را دادند، چون اظهار داشتند این میزان تسهیلات 
تنها بخشی از هزینه  های سال اول طرح را تأمین 
تمایل  پرسش   شوندگان  از  تعدادی  و  می  کند 
داشتند، این تسهیلات به  طور مستقیم از طریق 
تا  ارائه شود  آنها  به  شرکت  های مجری طرح 
درگیر مشکلات بانک  ها نشوند. نتایج همچنین 
به  نشان دادند، میزان تخصیص سطوح بزرگ 
این  همه  کم شد.  زمان  به  مرور  زراعت چوب 
عوامل دست  به  دست هم دادند و درنهایت موجب 

کاهش تمایل زارعین به زراعت چوب شدند.

باید بدانیم، این طرح با مشارکت مردم در حال 
اجراست، اگرچه مسائل و مشکلات به  وجود آمده، 
تمایل و رغبت افراد را در سال  های اخیر برای 
ادامه کار کم کرده است. این گونه مشکلات باید 
با انجام تحقیقاتی در کشور بررسی و ریشه  یابی 
راه  های  از  یکی  چوب  زراعت  چراکه  شوند، 
پایدار و اصولی تأمین چوب در کشور است و 
فقدان قوانین منسجم در ارتباط با مشارکت مردم 
و تضمین سرمایه  گذاری، در روند مشارکت آنها 
در این کار خلل ایجاد می  کند، درنهایت باید به 
این نکته توجه داشت که طرح زراعت چوب تنها 
با تشویق و حمایت زارعین ادامه خواهد یافت 
و درصورتی  که مشکلات زارعین برطرف نشود، 
محقق  نشدن  و  آنها  ذهنیت  منفی  شدن  موجب 
اهداف این طرح می  شود و فرهنگ  سازی برای 
اجرای دوباره آن بسیار دشوار و پرهزینه خواهد 

بود.
راهکارها

- پیش  خرید قسمتی از محصولات در 3 تا 5 
سالگی کاشت

- ارائه نهال برای کمک به زارعین
- تشکیل اتحادیه صنفی با مشارکت صاحبان 

صنایع

تشکل  های  و  تعاونی  شرکت  های  تشکیل   -
تعاون  اداره  کل  توسط  صنوبرکاران  مردمی 

استان  ها یا مراکز خدمات کشاورزی
- تخصیص تسهیلات به زارعین با کارمزد پایین 
)برابر  بهره  برداری  دوره  از  بعد  بازپرداخت  و 

تکلیف در برنامه ششم توسعه(
با  چوب  زراعت  مستعد  اراضی  اختصاص   -
حفظ مالکیت دولت به صاحبان صنایع سلولزی

- ایجاد بخش زراعت چوب در وزارت جهاد 
کشاورزی همانند دیگر کشت  های استراتژیک 

)گندم و کلزا(
- ایجاد و به  روز رسانی بانک اطلاعاتی از سطوح 

و مقدار تولید زراعت چوب کشور

استاد  اعتماد،  دکتر وحید  آقای  ایران:  طبیعت 
محترم دانشکده منابع طبیعی دانشگاه تهران، نیز 

کامنت گذاشتند که به آنها اشاره می  شود

گروه  )دانشیار  اعتماد  وحید  دکتر  آقای 
منابع  دانشکده  جنگل  اقتصاد  و  جنگل داری 

طبیعی دانشگاه تهران(: 
به همه سروران و  ضمن عرض سلام و درود 
استادان حاضر در جلسه، خوشبختانه بسیاری از 
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مشکلات و موارد ساختاری و فنی را همکاران 
توضیح دادند و نیازی به تکرار آنها نیست. یکی 
نهال  تولید  بحث  در  که  مهمی  موضوعات  از 
صنوبر وجود دارد، اصالت قلمه، یا نهال تولیدی 
است. توجه به گونه و کلن مربوطه برای کاشت 
نهال بسیار مهم است. تنوع گونه و تنوع کلن، با 
توجه به مشکلات تشخیص نیازمند یک سری 
استاندارهاست، به همین لحاظ در استان  ها نیاز 
به ایجاد نهالستان  های استاندارد داریم تا زارع و 
تولید کننده با اطمینان بیشتری به نهال موردنظر 
نهال  تولید  امروز  باشد.  داشته  دسترسی  خود 
این مورد ضرورت  تخصصی شده است و در 
دارد تا کلن مورد نظر را، که برای کاشت توصیه  
شده است، به دست تولید کننده برسانند. پیشنهاد 
کلن  های  و  گونه  ها  کلکسیون  همانند  می  شود، 
صنوبر، که در مؤسسه تحقیقات در مرکز البرز 
وجود دارد، کلکسیون دیگری در یکی از مناطق 
رازی،  دانشگاه  در  مثلااً  کشور  غرب  شمال 
با  شود.  احداث  کرمانشاه  تحقیقات  مرکز  یا 
توجه به تأمین آب برای کشت صنوبر و تولید 
پایدار چوب، می  توان از پتانسیل  ها و گونه  های 
سریع  الرشد جنگلی مانند گونه  های توسکا و افرا 
استفاده نمود. عرصه   های زیادی در جنگل  های 

برای  آنها  از  می  توان  دارند،  وجود  هیرکانی 
کشت این دو گونه استفاده کرد، کشت آنها به 
برنامه تولید چوب کمک زیادی خواهد نمود. 
کاشت گونه توسکا و افرا در عرصه   های جنگلی 
می  تواند تأمین  کننده چوب مورد نیاز باشد. اطراف 
رودخانه  های دائمی کشور، از پتانسیل  های خوبی 
است که امکان تولید را عملی می سازد، با توجه به 
کمبود آب در کشور می  توان از این گونه شرایط 
به  خوبی استفاده کرد و با مدیریت و برنامه  ریزی 

به حجم بالایی از چوب دست یافت.

طبیعت ایران: آقای دکتر پورمقدم اگر صحبت 
پایانی دارید، بفرمایید.

آقای دکتر پورمقدم:
ضمن قدردانی از همه عزیزان، در پایان به دو 
موضوع  درباره  نخست،  می  کنم،  اشاره  نکته 
کمیسیون ملی صنوبر، که تقریبااً در یک ماه و نیم 
گذشته، به همراه آقای دکتر کلاگری، اساسنامه 
این کمیسیون را اصلاح کردیم، عزیزانی که ذی نفع 
بودند، دعوت شدند. بعد از گذشت سیزده سال 
از برگزاری آخرین جلسه مربوط به کمیسیون، 
هم  اینک اساسنامه اصلاح شده است و در اولین 

گرفت،  خواهد  قرار  وزیر  اختیار  در  فرصت 
ان شاءالله به  زودی فعالیت کارگروه  های آن آغاز 
هم  کمیسیون  این  دبیر  و  رئیس  شد،  خواهد 
مؤسسه خواهد بود. نکته بعدی و آخر در رابطه 
فنی  کمک های  و  بانکی  تسهیلات  موضوع  با 
اعتباری این طرح است، متأسفانه یا خوشبختانه 
همه  اعتباری  فنی  کمک های  اعتباری  ردیف 
طرح  های وزارت جهاد کشاورزی ادغام شده 
به  صورت مستقل  یعنی هم  اکنون ردیفی  است، 
برای  اعتباری  با عنوان ردیف کمک های فنی 
فنی  ردیف کمک  های  یا  زراعت چوب  طرح 
اعتباری برای طرح شیلات وجود ندارد، فقط 
کمک های فنی اعتباری کل وزارتخانه است با 
2400 میلیارد تومان که باید از این مقدار، سهم 
زراعت چوب را استخراج کنیم، در کنار این باید 
بتوانیم با کمک  های سازمان منابع طبیعی و سایر 
بخش  ها، تسهیلات را برای سال 1403 از دل 
زراعت  متأسفانه  کنیم.  تأمین  کلی  ردیف  این 
چوب در برنامه  هفتم نیز جایگاهی نداشته است، 
برای زراعت  فقط در ماده  36 اشاره شده که 
چوب احتیاج به مزایده است، که این هم موجب 
ایجاد موانعی برای توسعه  خواهد بود. در پایان، 
دوباره از دست  اندرکاران برگزاری این نشست 
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گونه  این  تداوم  با  امیدوارم  می  کنم،  قدردانی 
جلسات، بتوانیم به راهکارهای مطلوب و نهایی 

دست یابیم.

طبیعت ایران: جناب آقای دکتر علیزاده سخن 
پایانی و جمع  بندی نهایی را بفرمایید.

آقای دکتر علیزاده:
به  صورت  که  بزرگوارانی  همه   از  دوباره   
وبیناری و حضوری در جلسه تشریف داشتند، 
سپاسگزارم، ازنظر بنده مهم ترین مطالب، توسط 
صنوبرکاران بزرگوار، آقایان مولایی، بابازاده و 
مهندس موسوی ارائه شدند. به هرحال مهم ترین 
صحبت ها و مطالب، توسط دوستانی ارائه شد که 
در خط مقدم کار هستند و با ایرادات و مشکلات 
نرم می کنند، همین موضوع موجب  دست و پنجه 
شد سایر دوستان هم در همین رابطه، مطالب 
خودشان را ارائه کنند، بنده فکر می کنم، به نتایج 
خوبی هم رسیدیم. اولین و مهم ترین نتیجه اینکه، 
باید تشکیلات و ساختار این حوزه در وزارتخانه 
مشخص شود، به  عبارت بهتر، اگر این طرح باید 
است  ضروری  شود،  انجام  مجری  نظارت  با 
بتواند  همه اختیارات را به ایشان اعطا کرد تا 

انجام  بهترین نحو ممکن  به  وظایف محوله را 
دهد، یا اگر باید آن را در سطح وزارتخانه یا 
در یکی از ادارات اجرا کرد، روند اجرای آن را 
به  روشنی اعلام نمود، در یک کلام، باید تکلیف 
زراعت  آیا  روشن شود،  تشکیلات  و  ساختار 
چوب، نوعی زراعت و باغبانی است یا نوعی 
روز به  روز  گسترش  به  توجه  با  جنگل کاری؟ 
این زراعت، ضروری است این موضوع روشن 
و مشخص شود. همان  طور که در این نشست 
مطرح شد، تاکنون اقدامات تحقیقاتی متعددی 
معرفی  و  شناسایی  ازجمله  است  شده  انجام 
زراعی،  مباحث  ظرفیت  سنجی ها،  تعیین  ارقام، 
فاصله های کاشت، کشت های تلفیقی، استفاده از 
آب های غیرمتعارف، آفات و بیماری ها و ... ، 
بنده امیدوارم امروز که این فعالیت  ها در شرایط 
نتایج  و  است  انجام  در حال  مطلوبی  به  نسبت 
با کمک  بتوانیم  است،  خوبی هم حاصل شده 
کارشناسان و محققان از آنها در حوزه  پژوهش، 
آموزش و ترویج به شکل مناسبی استفاده کنیم. 
ضروری است مطالب ارائه  شده را به روش  های 
اطلاع  به  ایران  نشریه طبیعت  ازجمله  مختلف 
از  همچنین  رساند،  حوزه  این  دغدغه  مندان 
آقای دکتر کلاگری می  خواهم، رئوس مطالب را 

جمع بندی  نمایند تا تقاضاهای کلیدی مطرح  شده 
را طی یک نامه برای وزیر محترم ارسال کنیم، در 
پایان، دوباره از تک تک بزرگواران تشکر می کنم، 
اجازه بدهید، یادی هم از آقای دکتر لطفیان کنم 
که متأسفانه به  تازگی به رحمت خدا رفتند، ایشان 
تحقیقات  بخش  رئیس  زمانی  مقطع  یک  در 
جنگل بودند. لطفااً صلواتی برای سلامتی خود 
و شادی روح همه  رفتگان، که در این نشست 
فرمایید.  یاد کردیم، عنایت  آنها  از  برخی  از 

روحشان شاد و یادشان گرامی.
 طبیعت ایران: از وقتی که گذاشتید و مطالب 
ارزشمندی که ارائه نمودید، تشکر می  کنیم. 
شما  ارائه  شده  مطالب  انتشار  با  امیدواریم 
محترم،  مسئولان  ایران،  طبیعت  نشریه  در 
توسعه  پیش  روی  چالش  های  و  مشکلات  از 
و  شوند  آگاه  چوب  تولید  و  صنوبر  کشت 
به نظرات کارشناسان محترم و صنوبرکاران 
عزیز توجه نمایند تا بتوانیم در توسعه کشت 

صنوبر بیش  از پیش موفق باشیم.


